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Močno dvigalo podaja prvi 27-metrski pilot zabijalni napravi.

Pričetek gradnje v Kopru

Naložba Lesnine
Ob Ljubljanski cesti v Kopru se je 27. maja v prisotnosti nekaj povabljenih 

gostov ter s krajšo slovesnostjo pričela gradnja novega prodajnega centra Les
nine na obali. Trgovina naj bi odprla vrata prihodnje poletje; več objavljamo 
na 6. strani.

\ Ob 30-letnici našega glasila

Priznanje Gradisovemu vestniku
mmMBMga

Vsako leto podeljuje repu
bliški odbor sindikata grad
benih delavcev Slovenije 
priznanja in plakete za dolgo
letno aktivno delo v sindika
tu. .

Letos so na proslavi ob 
Dnevu gradbincev, ki je bila 
3. junija v Zagorju ob Savi, 
podelili dvanajst priznanj in 
sedem plaket. Med dobitniki 
plaket je bilo tudi glasilo 
Gradisov vestnik, ki že več 
kot 30 let skrbi za obveščanje 
v naši delovni organizaciji, 
kar je tudi pomembna sindi
kalna dejavnost, opazen pa 
je tudi prispevek v širšem 
okolju.

Na proslavi so podelili tudi 
Kavčičeve nagrade za dosež
ke na področju izobraževanja 
v gradbeništvu. Prejel jo je 
Jaka Klančar, direktor Ka-

drovsko-socialne službe Gra
disa in pred nekaj leti vodja 
Gradisovega Izobraževalnega 
centra.

Več preberite na 2. in* 7. 
strani. C. P.

V skladu / odlokom Kcpuhliskcua odbora -uiidikaiu 
gradbenih dclauv' Slovenile je izvršiti odbor 

dne, ■2S* spieicl sklep, da podeli

PLAKETO
sindikaia gradbenih delavcev

p Usi la 6tjAM$OV VRTttMi 
ob oO letnici

kol posebno priznanje Republiškega odbora sindikaia 
gradbenih delavcev Slovenije /a uresničevanje delavskih imeresov 

in za pomembne uspehe v dolgoletnem sodelovanju

F

Gradisovi tozdi niso podprli sanacijskega programa

Likvidacija KO Ljubljana
»Agonija Kovinskih obratov«, kot so na tem ljubljanskem 
obratu sami poimenovali dogajanja v njihovem tozdu, se kon
čuje. Pravzaprav je sedaj dokončno znan razplet drame, ki se 
je začela že leta nazaj, vendar nepoučenim dokaj dobro skrita.

Čeprav se je zadnje pol leta odigravala na odprtem odru, so 
bili nekateri prizori še vedno skriti izza njega (v KO Ljubljana 
so to komentirali tako, da so bili izigrani). Imela je vepone in 
padce, trenutke razočaranja in upanja, da se bo vse srečno 
končalo.

Vendar je bil tak konec kar pričakovan, saj je bilo v Gradi
su vse manj volje še naprej pomagati tozdu životariti. K temu 
je seveda veliko pripomogel težak gospodarski položaj, ki 
povzroča težave tudi drugim tozdom. Če pa gledamo drugače, 
so sedaj stvari postavljene na svoje mesto.

M. M.
V______________________________________________________ /

»Saj to ni res!« je dejal Boris Urbanc. Pa je.

Imamo svetovnega prvaka
Jugoslovansko zastopstvo je na 17. svetovno prvenstvo v kegljanju 

v Budimpešto odpotovalo skromno in skorajda neopazno. Prav tako 
skromno so, na to največje tekmovanje kegljačev sploh, odpotovali 
v sestavi reprezentance tudi Gradisovi trije kegljači: Darko Bizjak, 
Matjaž Hočevar in Boris Urbanc.

Novice o nastopih teh 
skromnih fantov pa so bile iz 
dneva v dan vse bolj razvesel
jive. Zato je bil povratek toli
ko bolj slavnosten in zmagos
laven. V Budimpešti je zable
stel nov meteor, nova bleste
ča zvezda na kegljaškem ne
bu, zvezda s sijajem, kakrš
nih je bilo v zgodovini sve
tovnih prvenstev doslej malo 
- Boris Urbanc.

Borisu Urbancu, kegljaču 
Gradisa, ni bil kos nihče.
Prepriljivo je zmagal med po
samezniki, z Nikolo Draga- 
šem v dvojicah si je pravtako 
priboril zlato odličje, zbirko 
medalj pa je zaokrožil bron v 
moštvenem tekmovanju.

Več o svetovnem prvaku, 
ki je član Kegljaškega kluba 
Gradis, lahko preberete na 
11. in 12. strani. C. P,

Boris lirbanc s tremi kolajnami,osvoje- 
nimi na 17. svetovnem kegljaškem 
prvenstvu v Budimpešti.



2 - GRADISOV VESTNIK

S Plenuma republiškega odbora sindikata delavcev gradbeništva

Gradbeništvo je v vse večji krizi
V sklopu prireditev ob Dnevu )>radbincev je bila v Zagorju organi

zirana tudi razširjena seja KOS delavcev gradbeništva oz. plenum na 
temo »Gospodarjenje in ekonomski položaj ter perspektive IGIM v 
Sloveniji«. Kraju primerno tudi vroča tema za razpravo. Seveda pa 
niso govorili le o IGM (industriji gradbenega materiala), podrobneje 
so prikazali težak položaj gradbeništva v celoti, ki mu sedanji ukrepi 
ZlS-a niso prizanesli. Nasprotno. Že tako nizki osebni dohodki, ki 
imajo tudi sezonski značaj, postajajo še bolj vprašljivi. Najhujši pro
blem pa seveda predstavlja produktivno delo, ki edino lahko zagoto
vi boljši položaj skoraj «0.000 gradbenim delavcem v Sloveniji.

Plenumu jc prisostvoval tudi 
Uroš Slavinec, predsednik Re
publiškega komiteja za industri
jo in gradbeništvo. To je toliko 
pomembnejše, saj ljudi iz tako- 
imenovanega gospodarskega 
vrha le redko srečamo na sindi
kalnih razpravah. Toda če kdaj, 
potem danes, res ni čas za loče

vanje politike in gospodarstva, 
saj bomo le z roko v roki naredi
li odločilni korak iz krize.

Uvodoma je Uroš Slavinec 
prikazal probleme, s katerimi se 
gradbeništvo in IGM trenutno 
soočata, ob tem pa nakazal 
možne rešitve postopnega izbolj
šanja tega stanja. Potrebno je

zmanjšati število zaposlenih, 
vendar mora to potekati organi
zirano, da ne bomo osiromašili 
te panoge in zgubili bitko na tu
jem trgu.

Možnosti preživetja imajo 
večji sistemi - sestavljene orga
nizacije, nikakor pa ne občinska 
»zaplotniška« miselnost, seveda 
ob zdravi konkurenci in spoštov
anju poslovne morale. V indu
striji gradbenega materiala je 
potrebno povečati produktiv
nost, ob tem pa bistveno zmanj
šati porabo energije, ki je ne sa
mo draga, ampak nam je tudi 
primanjkuje.

Le delo lahko reši gradbenike, 
zato vidi predsednik komiteja 
rešitev v povečanem obsegu gra
ditve temeljnih infrastrukturnih 
objektov, angažiranju v tujini - 
predvsem v vzhodni Evropi in 
tujih vlaganjih, ki so zaradi naše 
zakonodaje še vedno neuresničl
jiva. Tudi stanovanjski gradnji 
bo treba nameniti tisto mesto, ki 
ji gre, ker bomo v nasprotnem 
čutili dolgotrajne posledice.

Omenil je tudi slabosti znotraj 
gradbeništva. Predvsem jc po 
njegovem potrebno pregledati 
kalkulacije, nizke osebne do
hodke, zaradi katerih nam odha
jajo najboljši strokovnjaki in 
kvalificirani delavi in tehnologi
jo, ki že močno zaostaja za raz
vitim sVetom.

Kljub težavam, ki so širšega 
značaja, pa jc poudaril, da ima
mo v gradbeništvu sposobne in 
dela voljne ljudi, ki so porok za 
prihodnost panoge kot celote.

Majda Jovan-Toplak

Letos so podelili tudi dve Kavči
čevi nagradi. Eno je prejel Jaka 
Klančar za dolgoletna prizade
vanja in dosežke na področju 
izobraževanja v slovenskem 
gradbeništvu. Iskrene čestitke.

Plenuma republiškega sindikata gradbenih delavcev Slovenije se je 
udeležilo kar lepo število delegatov, vendar v razpravah niso prišli 
dlje kot do že znane ugotovitve, da sta gradbeništvo in prav tako 
industrija gradbenega materiala v težkem položaju.

Slavnostni govornik je bil Janko Goleš

Proslava ob Dnevu gradbincev
Kljub težavam, ki spremljajo gradbenike že nekaj časa, so 

le-ti ostali zvesti tradiciji. 3. junij so tudi letos proslavili tako 
delovno, kot tudi svečano. Po že končanem kulturnem srečan
ju v Kopru, proizvodnem tekmovanju v Celju in športnih sre
čanjih s finalom v Zagorju, so se zbrali na proslavi, kjer jim je 
spregovoril član predsedstva RS ZSS Janko Goleš.

V iskrenem nagovoru je poudaril vlogo gradbincev skozi 
daljše časovno obdobje, njihova prizadevanja, opozoril tudi 
na slabosti, na katere moramo biti v sedanjem težkem položa
ju celotnega gospodarstva še posebej pozorni.

Na proslavi so podelili tudi priznanja in plakete posamezni
kom in delovnim oziroma osnovnim organizacijam za večletno 
aktivno delo na različnih področjih sindikalnega delovanja. 
Istočasno so bile tudi podeljene nagrade na področju izobra
ževanja. ki jih že nekaj let poznamo pod imenom Kavčičeve 
nagrade.

Proslavo so z nastopi obogatili učenci iz Zagorja in Trbovelj 
ter Zagorski oktet.

/ N

Priznanja
gradbenega

sindikata
Ob 3. juniju - Dnevu 

gradbincev, so na svečani 
proslavi v Zagorju podelili 
priznanja in plakete za dol
goletno aktivno delo v 
gradbenem sindikatu.

• Mirko Garbus, Kograd 
Dravograd
Jože Dravinc, Stavbenik 
Koper
Slavko Hudarin, Vegrad T. 
Velenje
Branka Jurak, Mestni svet 
ZS Maribor
Boris Jukič, Vegrad T. Ve
lenje
Ivo Klobčar, Vegrad T. Ve
lenje
Milena Krope, Hidrogea 
Maribor
Sašo Novak, Delavska 
enotnost
Nikolaj Rožič, Hidrogea 
Maribor
Hrabroslav Sterdin, Vegrad 
T. Velenje
Branko Vuga, Stavbenik 
Koper
PS Hidrogea, Maribor

• Plakete pa so prejeli nas
lednji posamezniki in de
lovne organizacije:
Darinka Battelino, FAGG 
Irena Ferenčak, Pomurje 
M. Sobota
Vlado Ovčar, Republiški 
komite za industrijo in 
gradbeništvo
Franc Šket, Tekol Maribor 
Uredništvo glasila Gradisov 
vestnik
DO Tekol Maribor 
DO Vegrad Titovo Velenje

• Republiški odbor 'sindi
kata delavcev gradbeništva 
je podelil častno plaketo 
Ivanu Mačku-Matiji ob nje
govi 80-letnici, kot pobud
niku organiziranosti slo
venskega gradbeništva po 
II. svetovni vojni.

• Ob tej priložnosti so bile 
podeljene tudi Kavčičeve 
nagrade za prizadevanja in 
dosežke na področju izo
braževanja v gradbeništvu, 
ki so jih prejeli:
Jaka Klančar, Gradis in 
Miloš Bonča ter Vladimir 
Brezar, FAGG, oddelek za 
arhitekturo.

V________ _______________/
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2. redna seja delavskega sveta delovne organizacije

Polemično o KO Ljubljana in organiziranosti Gradisa
V članku o konstitutivni seji delavskega sveta delovne organizacije 

na začetku aprila smo zapisali, da delegati v novem mandatnem ob
dobju nikakor ne bodo imeli lahkega dela. Naša napoved se je na ža
lost uresničila: že na drugi seji 31. maja 1988 so morali sprejeti pred
log za redno likvidacijo Kovinskih obratov Ljubljana. Nasploh je bi
la celotna seja precej razgibana in tudi naporna, saj je imel dnevni 
red kar 15 točk.

Podpredsednik KPO za industrijs
ko dejavnost Andrej Rogač je za za
četek delegatom podal kratko vsebi
no možnih variant za sanacijo Ko
vinskih obratov Ljubljana, ki jih je 
predvidel sanacijski program:

Ohranitev Kovinskih obratov 
Ljubljana v sedanjem obsegu in de
javnosti zaradi pomanjkanja finanč
nih sredstev v Gradisu, slabe ka
drovske strukture v obratu in po
manjkanju primernih programov de
la ne bi uspela.

Združitev obeh kovinskih obratov 
s polno proizvodnjo in zmanjšanim 
številom zaposlenih ni bil uresničljiv, 
ker bi prišel v težave tudi mariborski 
obrat.

Vekoslav Pečnik, novi član 
KPO.

Združitev Kovinskih obratov 
Ljubljana z močnejšim Gradisovim 
tozdom, to bi lahko bil le SPO zaradi 
podobne dejavnosti, ne bi uspel iz 
enakega razloga kot prejšnji pred
log.

Združitev KO Ljubljana s tozdom 
Komunalna oprema delovne organi
zacije Riko iz Ribnice ni uspela, ker 
je ni potrdila delovna organizacija 
Riko. Finančni viri, na katere je ra
čunal njihov tozd so se drastično 
zmanjšali (možnost za najetje kredi
ta za realizacijo izvoza je bila le v vi
šini tretjine pričakovane vsote).

Edina še preostala varianta, ki je 
obetala nekaj možnosti za realizacijo 
je predvidevala skrčenje organiza
cijske oblike tako glede števila za
poslenih in proizvodnje. Servis in re
mont lastnih izdelkov (za kar je Gra
dis zadolžen po zakonu), servis Wac- 
ker opreme in izdelava betonarn (tu
di ta program je že dalj časa na meji 
rentabilnosti) za znanega kupca bi 
omogočal ohranitev 104 starih delov
nih mest in še deset novih.

Toda za tako reševanje tozda bi 
bilo potrebno najti vire za pokrivan
je najetega kredita v višini 5,96 mili

jarde din ter nepokrite izgube v viši
ni 227 milijonov din. Del bi lahko 
pokrili iz prodaje zalog izdelkov in 
odstopom poslovnih prostorov, ne
kaj več kot tretjino vsote pa bi mora
li pokriti Gradisovi tozdi in k temu 
dodati še sredstva za poživitev proiz
vodnje, kar bi bila velika obremeni
tev zanje.

Stališče Gradisove Interne banke 
je bilo, da v trenutni situaciji ni 
možnosti za tako finančno pokrivan
je, ker b lahko to ogrozilo poslovan
je celega Gradisa. Problem je večji 
še zato, ker je potrebno pomagati še 
Kovinskim obratom iz Maribora in 
tozdu LIG iz Škofje Lokt>

Za tem poročilom so delegati gla
sovali, oziroma sporočili odočitve 
svojih delavskih s>etov o sprejetju 
poslednjega predloženega sanacijs
kega prograipa. Razen delavskega 
sveta Kovinskih obratov Ljubljana, 
ki je bil za sanacijo in DS KO Mari
bor, ki se je vzdržal, so bili na vseh 
tozdih proti sanacijskemu programu.

Zato so na delavskem svetu obli
kovali pobudo, češ da kot delegati 
delavskega sveta DO ugotavljajo, da 
so delavski sveti tozdov v času od 26. 
do 31. maja 1988 obravnavali sana
cijski program tozda Kovinski obrati 
Ljubljana in predlagane sanacije ni
so sprejeli. Glede na stališče delavs
kih svetov tozdov in ugotovitve In
terne banke Gradisa, da Kovinski 
obrati Ljubljana ne morejo trajneje 
obnavljati svojih sredstev, delavski 
svet DO predlaga, da pristojni orga
ni občine Ljubljana Moste-Polje 
sprejmejo ukrepe skladne z zako
nom o sanaciji in prenehanju organi
zacij združenega dela in sprejmejo 
sklep o uvedbi redne likvidacije Ko
vinskih obratov Ljubljana.

Opozorili so tudi na nujnost, da se 
vsem delavcem, ki bodo ostali brez 
zaposlitve zagotovi socialna varnost 
v Gradisu, občini Moste-Polje ali v 
Ljubljani.

Razpravljali so še o zadolžitvah 
likvidacijskega upravitelja, ki ima 
nalogo, da zaščiti družbeno premo
ženje in poplača upnike. Upravitelj 
odgovarja sodišču, posredno pa se
veda Gradisu, ki je največji upnik 
Kovinskih obratov.

Delavski sveti tozdov tudi zahte
vajo ugotavljanje odgovornosti za 
stanje v KO Ljubljana, zato je stekel 
razgovor tudi o tej temi, enako tudi 
o zaupnici vodstvu ter o problemati
ki poslovnih odločitev.

Soglasno so potrdili Vekoslava 
Pečnika, sedanjega pomočnika di

rektorja za finančno področje tozda 
Gradbena operativa Ljubljana, za 
novega podpredsednika KPO za 
fiančno in računovodsko analitsko 
področje.

Delegati so ugotavljali tudi nuj
nost sprejetja gospodarskega načrta 
delovne organizacije za leto 1988, s 
tem da je potrebno narediti rebalans 
GN do 30. junija in ga do 30. julija 
sprejeti. V njem naj bi bili prispevki 
tozdov oblikovani glede na ustvarjen 
dohodek, ne pa planiran.

Precej časa jim je vzela tudi raz
prava o (ne)potrebnosti sprememb 
organiziranosti Gradisa. Sklenili so, 
da je potrebno pospešiti akcijo

»OK« (obvladovanje kakovosti pos
lovanja), če je potrebno tudi z zun
anjimi sodelavci in uporabiti tudi 
druge naloge, ki so se ukvarjale z na
vedeno tematiko. Sklenili so tudi 
ustanoviti krizni štab, čeprav Še niso 
razjasnjene njegove bodoče pristoj
nosti in področja dela. Vsekakor naj 
bi poskrbel, da bi se izpeljale naloge 
iz analiz akcij obvladovanja kakov
osti poslovanja. Tudi ni jasno, kako 
je taka oblika odločanja oziroma 
svetovanja združljiva s konceptom 
samoupravljanja.

Kot vse kaže, bo tudi naslednja se
ja delavskega sveta delovne organi
zacije zelo zanimiva. m, m.

Samoupravna delavska kontrola DO

Ustanovna seja že delovna
Po seznanitvi s poročilom o delu v minulem obdobju, ki ga 

je podal dosedanji predsednik Janez Raušl, so v samoupravno 
delavsko kontrolo za nov mandat izvoljeni člani na ustanovni 
seji, ki je bila 2. junija, uradno prevzeli zaupane jim zadolžit
ve. Preverili so sklepe o izvolitvi in prisotnost ter ugotovili 
sklepčnost (manjkal je samo delegat iz mariborskega tozda Bi
ro za projektiranje ter sklep o izvolitvi zanj). Za novega pred
sednika v mandatu 1988-90 so izvolili Mirana Terčiča iz tozda 
SPO, za njegovega namestnika pa Janeza Ferlinca iz DSSS.

Nezaviden in negotov po
ložaj, v katerem so se znašli 
nekateri Gradisovi tozdi v 
zdaj že nekaj let trajajočem 
obdobju omčjevanja naložb, 
terja od družbenopolitičnih 
organizacij, vodstva ter sa
moupravnih organov in dele
gatskih teles več ustvarjalno
sti in odgovornosti. V Gradi
su so v najtežjem položaju 
obrati (predvsem oba kovins
ka ter lesni), povezave glede 
njihove nadaljnje usode ozi
roma razmišljanje v smeri is
kanja prave poti naprej pa so 
preskočile domače plotove in 
zaposlile tudi že »Občinarje«.

V takšnih razmerah je sa
moupravna delavska kontro
la zahtevala in dobila od 
vodstva DO nekatere (že za
radi informiranosti) nujne in
formacije, obravnavala pa tu
di stališča konference OOZS 
Gradisa ter glede KO Ljubl
jana stališča občinskega sveta 
ZS občine Ljubljana Moste- 
Polje.

Z ozirom na zadolžitev de
lavskega sveta DO, informa
cijo delegata iz tozda LIO ter 
ugotovljenih izgub na neka
terih projektih ter zahtev de-

Miran Terčič iz tozda SPO je 
novi predsednik samouprav
ne delavske kontrole.

legatov v zvezi z njimi, je sa
moupravna delavska kontro
la skladno s 43. členom Pra
vilnika o ugotavljanju odgo
vornosti v primerih nelikvid
nosti, motenj v poslovanju in 
poslovanju z izgubo, imeno
vala posebno 5-člansko komi
sijo, ki naj bi z delom pričela 
takoj, o svojem delu pa je 
dolžna poročati organom de
lovne organizacije, ter so tudi 
le-ti dolžni obravnavati njeno 
poročilo.

G. B.
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1. redna seja konference 00 ZS Težave tudi zaradi novih predpisov________ _

Problemi se predolgo vlečejo OD odvisen od dohodka
Prva redna seja konference OOZS Gradis po konstitutivni seji je 

bila 12. maja, v času resnih težav, kijih ima ta čas delovna organiza
cija. To kažejo tudi poslovni rezultati po prvem periodičnem obraču
nu, ki so na seji bili obravnavani, pa tudi že objavljeni v Gradisovem 
vestniki. Bolj kot izgube treh tozdov (obeh kovinskih obratov in 
LIO, je zaskrbljujoča visoka zadolženost prav teh, kar je problem za 
katerega ta hip ni videti rešitve.

O reševanju enega od teh hu
dih Gradisovih bolnikov, je bilo 
posebej govora tudi na seji kon
ference. Gre za tozd Kovinski

Slavko Šarič, predsednik konfe
rence OO ZS Gradisa.

obrati Ljubljana, v katerem so 
bili pred dilemo, stečaj ali sana
cija. Ko boste to številko našega 
časopisa imeli na mizi, bo tudi ta 
dilema že razrešena. Kakršnako
li že rešitev bo, so delegati na 
konferenci ocenili, da se pro
blem že predolgo vleče ter da se 
mora čim prej zaključiti. Razu
meti je namreč potrebno ostale 
tozde, ki niso*v nedogled pri
pravljeni dajati pomoči Kovins
kim obratom, če oni sami ne ka
žejo posebne vneme za koreni
tejše spremembe. Nehote se 
vsiljuje občutek, da je edini na
por, ki so ga pripravljeni storiti

ta, da zahtevajo neokrnjene 
osebne dohodke. Te so doslej 
imeli, tudi zahvaljujoč solidarni 
pomoči ostaih tozdov Gradisa, 
ki so jim nepovratno odstopili 12 
milijonov rezervnih sredstev. 
Solidarnost v Gradisu torej še ni 
povsem odpovedala, kot ob vsa
ki priložnosti poudarjajo delavci 
Kovinskih obratov Ljubljana. 
Ob vsem tem pa je seveda v 
ospredju socialni položaj prav 
teh delavcev. Storjeni bodo vsi 
možni ukrepi, da ta ne bo preveč 
prizadet. Ne bi se pa smeli slepi
ti, da prizadetih sploh ne bo.

S 1. seje konference OOZS 
je potrebno izpostaviti 
še dvoje posebnosti

Prva je ta, da smo prvo sejo doča
kali brez predsednika konference. 
To je posledica več okoliščin, ki so 
pripeljale do tega, da smo šele sedaj, 
na prvi seji konference, izvolili nje
nega predsednika.

Za predsednika so izvolili Slavko 
Šarič iz OOZS Uprava delavskih do- 
mor, ki je bil na konstitutivni seji iz
voljen za namestnika predsednika. 
Sedaj je namestnik predsednika kon
ference OOZS Tone Goričan, sicer 
predsednik osnovne organizacije ZS 
LIO Škofja Loka.

Druga posebnost je sprejemanje 
rebalansa finančnega plana konfe
rence OOZS za leto 1988. Sicer pro
blemi financiranja aktivnosti, ki jih 
organizira in vodi konferenca 
OOZS, niso nobena posebnost in so 
prisotni že več let, a smo jih nekako 
uspeli reševati.

Letošnja situacija je pa nekoliko 
hujša. Že to, da je bil prvotno pred
viden znesek združenih sredstev za 
delovanje konfrence 16,9 milijonov 
din zmanjšan na 8,7 milijonov din, 
kar je na ravni lanskoletne porabe, 
kaže na težko situacijo. Ta pa posta
ne prav nemogoča ob dejstvu, da 
tozdi tudi drastično zmanjšanih sred
stev niso pripravljeni združevati. V 
zvezi s tem smo posredovali apele na 
mnoge naslove in upamo, da bodo 
tudi rezultati. Zadnje aktivnosti vo
dimo na kredit in upati je, da posle
dica tega ne bo kaka tožba.

Konferenca je še podprla kandida
turo Vekoslava Pečnika za člana pos
lovodnega odbora DO in evidentira
la kandidata za predsednika odbora 
samoupravne delavske kontrole DO 
in njegovega namestnika.

Valter Masten

Tako imenovani »majski ukrepi« zveznega izvršnega sveta, ki naj 
bi stabilizirali naše gospodarstvo in vpeljali težne odnose v ekonoms
ki sistem, so zaenkrat povzročili predvsem zviševanje cen, znano pa 
je tudi, da bo kupna moč prebivalstva še padala. Kako bodo nove 
razmere vplivale na Gradis, predvsem pa na osebne dohodke, sta ne
kaj več povedala Karl Sdmarzbartl, podpredsednik PO DO za fi" 
nančno in računovodsko - analitsko področje ter Zora Vehovec, di
rektorica Analitske planinske službe Gradisa.

Karl Schvvarzbartl: »Osebni 
dohodki zaenkrat - glede na no
ve ukrepe - v Gradisu niso ogro
ženi. Že do sedaj so bila izplačila 
v skladu z določili dosedanjih 
predpisov, tako da nas novi niso 
kaj dosti presenetili. Politika 
osebnih dohodkov je bila v Gra
disu vedno takšna, da ni bilo 
kvarne delitve dohodka v korist 
osebnih dohodkov. To je predv
sem zasluga internih meril, ki so 
bila vedno nekaj strožja, kot je 
dopuščal zakon.

Tako lahko ugotavljamo, da 
tudi v okviru novih ukrepov v 
Gradisu glede osebnih dohod
kov ne bomo imeli težav, čeprav 
posamezni tozdi kot običajno 
prekoračujejo delitveno razmer
je in to zato, ker se usklajevanje 
vrši na nivoju delovne organiza
cije. Za sedaj to uravnavanje še 
normalno poteka.

v zvezi s tem povečal naš doho
dek, ki bi omogočal sorazmerno 
večje izplačilo osebnega dohod
ka tudi v novih pogojih.

Zakonodaja nas iz dneva v 
dan preseneča z novimi elemen
ti, zato na podlagi le-teh ni mo
goče zadovoljivo ugotavljati, ka
ko bo v prihodnje, tudi zato ne, 
ker nimamo popolnega pregle
da, kaj bodo zajemali novi ukre
pi. Naša naloga pa je, da se se
veda sproti in ažurno prilagaja
mo in usklajujemo naše elemen
te z novimi predpisi.«

Analitsko planska služba je že 
zbrala osnovne podatke poslov
anja za prve štiri mesece letošn
jega leta za DO GIP Gradis: 
Dosežen je bil celotni prihodek 
v višini 79,3 milijarde din, kar je 
21 odstotkov od gospodarskega 
načrta (GN) za letošnje leto (v 
prvih treh mesecih letos je bilo

• Nova zakonodaja nas sicer ne ovira pri izplačevanju oseb
nega dohodka, vendar je ta pogojen z bistvenim elementom, 
to je povečanjem dohodka. Če tega ne bo, nam tudi osebni 
dohodki ne bodo rasli v tistih razmerjih, ki nam jih dovoljuje 
zakon. Prvi pogoj za povečanje osebnih dohodkov pa je pove
čanje akumulacije.

Glede na nove predpise smo odstopili od enotne akontacijs
ke vrednosti točke (AVT) s tem, da naj tozdi uravnavajo vred
nosti točke glede na uspeh poslovanja oz. ustvarjen dohodek. 
Razpon za maj in junij je bil določen od 5,50 do 6,10 din neto 
AVT, ugotavljamo pa, da je večina tozdov sprejela 6,10 din.

Zaradi težke situacije v drža
vi, kar za nas pomeni predvsem 
pomanjkanje investicijskih del, 
pa se lahko zgodi, da bodo tudi 
tozdi, ki še imajo ugodno deli
tev, prišli v mejno področje in 
tako ne bodo več sposobni kriti 
tistih tozdov, ki so prerazporedi
li dohodek v korist osebnih do
hodkov. (To ne pomeni, da si 
kdo deli osebne dohodke na ra
čun drugega, temveč da ostane 
masa osebnih dohodkov v skla
du z družbenim dogovorom.)

Prve posledice tega pričakuje
mo v tretjem četrtletju letošnje
ga leta, če se ne bo popravila in
vesticijska dejavnost nasploh in

doseženega 15 odstotkov), do
segli smo dohodek v višini 25,3 
milijarde din, to je 23 odstotkov 
od GN (v prvih treh mesecih 17 
odstotkov), za osebne dohodke 
pa smo namenili 18,3 milijarde 
din, to je 24 odstotkov od GN 88 
(v prvih treh mesecih 20 odstot
kov od GN 88).

»Iz teh podatkov je razvidno, 
da se v Gradisu še vedno dogaja
jo stare napake, da se med p®' 
riodičnimi obračuni ne izkazuje
jo realni podatki. S tem škodim® 
sami sebi, še posebej v pogojih 
visoke inflacije,« je še dodal 
Karl Schwarzbartl.

M. M-
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Žerjavovodje so tudi morali pokazati veliko spretnosti, natančnosti 
■n hitrosti. Gradis so zastopali Anto Frankovič, Muhamed Avdispa- 
hič in Blagoje Jeremič. Dosegli so deveto mesto.

Tokrat izkušnje iz preteklih tekmovanj niso bile dovolj, saj je malce 
popustila zbranost in dosežen je bil nekaj slabši rezultat, kot smo na
vajeni od tek ekipe železokrivcev.

14. proizvodno tekmovanje gradbenikov Slovenije

Zmaga domačinov, naši šele sedmi
V organizaciji GIF Ingrad iz Celja je bilo 28. maja v okviru letošn

jih praznovanj Dneva gradbincev, že 14. proizvodno tekmovanje 
gradbenih delavcev Slovenije, ki se ga je udeležilo 14 delovnih orga
nizacij. Tako kot zadnja leta, so tekmovali v osnovnih gradbenih 
poklicih, to je zidarji, tesarji, železokrivci, odrarji in žerjavovodje.

Tekmovanje je potekalo na 
obratu Ingradovega tozda IGM 
Medlog v Celju, kjer je pred za
četkom , tekmovanj spregovoril 
nekaj spodbudnih besed zbra
nim gostom in tekmovalcem, 
predsednik Republiškega odbo
ra sindikata gradbenikov Slove
nije Franc Berginc, nato pa je 
glavni direktor Ingrada Janko 
Golob otvoril tekmovanje.

V dveurnem tekmovanju so 
vsi tekmovalci prikazali veliko 
strokovnega znanja, vendar so 
nato stroge sodniške odločitve 
pokazale, kdo je bil v posamez
nih disciplinah najboljši. Pone
kod so odločali centimetri, nekje 
sekunde in drugje milimetri. 
Sodniki so imeli zares težko de
lo, vendar so ga opravili dobro,

saj razsodišče po objavi rezultat
ov ni prejelo nobene pritožbe.

Tudi Gradisova ekipa se je 
udeležila tekmovanja, vendar 
tokrat z manj uspeha kot prete
kla leta, saj je samo ekipa odrar- 
jev uspela doseči boljši rezultat z 
osvojitvijo 3. mesta. Vse ostale 
ekipe so dosegle manj kot smo 
pričakovali.

Rezultati:
ZIDARJI: 1. SCT, 2. Gradbi

nec, 3. Ingrad, 12. Gradis (Bran
ko Miško, Dušan Ozmec, An
drej Halec)

TESARJI: 1. Konstruktor, 2. 
Ingrad, 3. Pionir, 9. Gradis (Mi
ro Šukovič, Sefer Fazerič, Čedo 
Savič)

ODRARJI: 1. Stavbar, 2.

Odrarji Ivo Barukšič, Boško Čupelič in Mumin Smajlovič iz celjske
ga tozda so dosegli našo najboljšo uvrstitev - tretje mesto.

SCT, 3. Gradis (Ivo Barukšič, 
Boško Čupelič, Mumin Smajlo
vič)

ŽELEZOKRIVCI: 1. Ingrad,
2. Konstruktor, 3. GOK, 5. Gra
dis (Zlatko Šafarič, Slavko Ku- 
dra, Nikola Župič)

ŽERJAVOVODJE: 1. In
grad, 2. Gradbinec, 3. Grosupl
je, 9. Gradis (Anto Frankovič, 
Muhamed Avdispahič, Blagoje 
Jeremič)

Najboljšim ekipam so na pri
jetnem srečanju na Gričku pri 
Celju podelili zaslužena priznan
ja ter kolajne. Predsednik orga
nizacijskega odbora, (Vnton Aš
kerc se je vsem zahvalil za ude
ležbo, sekretar ROS-a Jernej 
Jeršan, pa je zmagovalnim eki
pam zaželel kar največ uspehov 
na zveznem srečanju gradbeni
kov Jugoslavije, ki bo septembra 
v Subotici.

Tudi letošnje merjenje znanja 
in spretnosti gradbenikov je to

SKUPNI VRSTNI RED
Točke

1. Ingrad Celje 67
2. SCT Ljubljana 52
3. Gradbinec Kranj 51
4. Konstruktor Maribor

45
5. Stavbar Maribor 36
6. Grosuplje 34
7. Gradis Ljubljana 33
8. Kograd Dravograd 31
9. Primorje Ajdovščina

26
10. Gorica Nova Gorica

25
11. Pionir Novo mesto 24
12. Pomurje M. Sobota 23
13. Črnomelj 22
14. Stavbenik Koper 16

rej minilo v prijetnem vzdušju, 
zato so se ob slovesu z veseljem 
pozdravili s klicem: »Nasvidenje 
prihodnje leto v Mariboru«.

M. K.

Naši zidarji so sicer prvi končali s tekmovanje, vendar so strogi sod
niki ocenili, da ni bilo najbolje.
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Sprejet sklep o uvedbi redne likvidacij KO Ljubljana

KO Ljubljana - kam z delavci?
Kocka je padla - delavski svet DO je predlagal uvedbo redne likvi

dacije za Kovinske obrate Ljubljana, izvršni svet ljubljanske občine 
Moste-Polje pa je na seji 7. junija ta predlog sprejel. Odločbo o za
četku postopka redne likvidacije mora sprejeti še skupščina omenje
ne občine, sejo bodo predvidoma imeli 6. julija, sklep pa bo uradno 
začel veljati konec avgusta.

Zadnje preverjanje mesta in naklona. Potem so pilot pognaji v globino.

Gradimo prodajni center v Kopru

Piloti do trdnih tal
Izurjena skupina, ki ravna z napravo za zabijanje pilotov, se je ko

nec maja skupaj z napravo, z gradbišča ob Malem grabnu v Ljubljani 
preselila v Koper. Tam se je v neposredni bližini Nanosove blagovni
ce pričela že dolgo načrtovana gradnja novega Lesnininega prodaj
nega centra, ki bo moral biti gotov do prihodnjega poletja.

Predvideno je, da bodo del 
delavcev Kovinskih obratov 
prevzeli Kovinski obrati iz Mari
bora, tako da bi ti delavci ostali 
na sedanji lokaciji na Letališki 
cesti v Ljubljani ter izvajali ser
visno dejavnost za Wacker stro
je in betonarne, slednje bi delali 
tudi po naročilu.

Mnogo vprašanj pa ostaja še 
odprtih. Najtežje od njih je: kaj 
bo z delavci? Seznami tistih, ki 
naj bi ostali, drugih, ki bi se za
poslili v ostalih Gradisovih toz
dih in onih, ki bi morali v druge 
delovne organizacije je bil nare
jen le za primer, če bi tozdi 
podprli sanacijo ljubljanskih ko
vinskih obratov in bi v tozdu lah
ko ostali 104 delavci. Tako pa še 
vedno ne le da ni končnega sez
nama tistih, ki bodo ostali, tudi 
tega se še ne ve, koliko delavcev 
bo še naprej opravljalo remont
ne in servisne dejavnosti, ki jih 
je Gradis po zakonu dolžan izva
jati.

Število delavcev, ki jih bo lah
ko vzel KO Maribor še ni znano. 
Mnogo bo odvisno od tega, kako 
bo uspel posel s Sovjetsko zve
zo, to je, če bodo dobili dovol- 

/jenje za kompenzacijski posel 
(finišerji za zglobne traktorje). 
Brez popolnih seznamov pa se je 
težko ali nemogoče pogovarjati 
z delovnimi organizacijami, ki so 
pripravljene vzeti naše delavce. 
In vedno težje se bo tudi zaradi

Nekaj odstavkov iz go
vora delegata KO Ljub
ljana na seji delavskega 
sveta DO:

Žal zaradi prevelikih apeti
tov nekaterih, ki so hoteli v do
brih starih časih imeti mogočno 
tovarno strojev na novi lokaci
ji, danes doživljamo usodo, ki 
jo mi delovni ljudje najmanj 
zaslužimo.

Žal razen ugotovitve dejans
kega stanja se v vsem tem času 
(od oktobra lani) do danes ni 
naredilo za sanacijo razmer 
skoraj nič. Prošnje, ki so priha
jale iz Kovinskih obratov, so 
večinoma ostajale neuslišane. 
Zato tudi del odgovornosti za 
tako stanje pada na nekatere 
izven temeljne organizacije...«

novih ukrepov, ki silijo k zmanj
ševanju števila zaposlenih in is
kanju notranjih rezerv.

Do začetka likvidacijskega 
postopka bo potrebno v Kovins
kih obratih zagotoviti normalno 
proizvodnjo, da se izpolnjujejo 
obveznosti, ki jih tozd ima in da 
ne nastaja še večja škoda. To bo 
zaradi zajamčenih osebnih do
hodkov v času do začetka post
opka likvidacije (razen če se bo
do le kje našla sredstva za nor
malen OD) in negotovega oz
račja težko izpeljati.

Izgleda, da nas je našla redna 
likvidacija Kovinskih obratov 
malce nepripravljene. Glede na 
to, da je že nekaj časa kazalo na 
stečaj oziroma likvidacijo, bi 
lahko (če ne drugače, pa za vsak 
slučaj in v grobih obrisih) bil pri
pravljen plan ukrepov za tisto, 
kar se želi ohraniti - proizvodnja 
in delavci. Postaviti človeka na 
cesto je resna zadeva.

O tem, kdaj, zakaj in po čiga
vi krivdi so Kovinski obrati za
bredli v tolikšne težave in de
jansko prišli v brezizhoden polo
žaj, bo svoje povedala posebna 
komisija, ki je že bila ustanovl
jena v Gradisu in ki bo o svojih 
ugotovitvah poročala tudi na seji 
skupščine občine Ljubljana Mo
ste-Polje v začetku julija. Svoje 
so povedali za javna občila tudi 
predstavniki omenjene občine, 
zato o tem več takrat, ko bodo 
zadeve že bolj razčiščene. De
lavci Kovinskih obratov pa pra
vijo, da za krivce vedo že sedaj.

Na KO Ljubljana je bilo izre
čenih tudi mnogo težkih, obto
žujočih besed. Vendar se da de
lavce tudi razumeti, saj bi v 
takšni situaciji verjetno vsak 
reagiral bolj emocionalno kot 
razumsko.

Epilog torej še pride. Še mno
go se bo govorilo, razpravljalo in 
pisalo o tej redni likvidaciji. 
Vsekakor pa bo potrebno pravo
časno poskrbeti za druga dva 
bolnika v Gradisu, saj kot je bilo 
rečeno delavcem Kovinskih 
obratov Ljubljana dva meseca 
nazaj: »Kovinski obrati Maribor 
so milimeter za vami, LIO pa 
dva!«

M. M.

Po podatkih iz načrta, ki so ga 
pripravili v koprskem Invest bi
roju, bo imel Lesninin tozd No
tranja trgovina - prodajna mre
ža v tem kraju na razpolago 
5.420 kvadratnih metrov novih 
uporabnih površin; od teh bo 3 
tisoč kvadratnih metrov namen
jenih prodaj no-razstavnim pro
storom, skladišča naj bi zavze
mala 1.160, ostalo pa 1.260 kva
dratnih metrov površin. Izgradn
jo objekta je prevzel naš koprski 
tozd.

Že s pripravo zemljišča za 
gradnjo je bilo kar precej dela. 
Približno sedem tisoč kvadratnih 
metrov veliko parcelo tamkajšn
je močvirnate bonifike je bilo 
treba utrditi z nasutjem, tudi do 
tri metre visoko. To je bilo nare
jeno že lani. Potem je bilo treba 
počakati, da se nasutje stabilizi
ra. 27. maja smo prisostvovali 
zabitju prvega izmed 80-120 pi
lotov, ki bodo podpirali temelje

bodoči stavbi. Prvi zabiti piloti 
so dolgi po 27 metrov. Z njiho
vim zabijanjem se je gradnja ob
jekta tudi uradno začela.

Predračunska vrednost nalož
be je okrog 8,5 milijarde dinar
jev, po terminskem planu pa naj 
bi bila gradbena in instalacijska 
dela dokončana do konca letošn
jega leta.

Z naložbo na obali želi Lesni
na bistveno izboljšati in pope
striti svojo ponudbo na tem ob
močju, ki vključuje tudi širše za
ledje občin Buje, Buzet, Sežane, 
Postojne, Ilirske Bistrice itd. V 
Smislu prodajnega gesla VSE 
ZA DOM bodo v trgovini ponu
jali pohištveni program, hobby 
program, obloge in preproge, 
hišni tekstil, darila itd. V Centru 
bo tudi predstavništvo njihoVega 
tozda Inženiring, želeli pa bi si, 
da bi v njem poslovala tudi 
banka.
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14. seja odbora za načrtovanje

Poslovanje in GN
Na začetku seje so se delegati ustavili pri nekaterih vprašanjih, ki 

jih spremljajo že nekaj časa. To je kršenje internih meril delitve, te
žave glede nagrajevanja (v okviru osebnih dohodkov) in iskanje 
ukrepov za izvajanje finančne discipline. Seznanili so se tudi s poro
čilom o poslovanju Delovne skupnosti skupnih služb, ki gaje potreb
no poslati se na vse tozde.

Dalj časa pa je bilo potrebno za 
razpravo o gospodarskem načrtu 
delovne organizacije za leto 
1988, ker so imeli nekateri tozdi 
naj pripombe kljub temu, da je 
rok za usklajevanje že davno po
tekel. Dogovorili so se, da bodo 
predlagali delavskim svetom toz
dov, ki načrta še niso sprejeli, 
naj ga sprejmejo, ker ga je po
trebno zaradi predpisov, s tem 
da je potrebno takoj pričeti z iz
delavo rebalansa gospodarskega 
načrta delovne organizacije za
radi novih predpisov. V tem no
vem načrtu pa je potrebno 
upoštevati te naknadne zahteve 
tozdov.

Odbor je obravnaval tudi po
ročila o poslovanju delovne or
ganizacije, Inženiringa in DSSS 
za prvo letošnje četrtletje.

Rezultati prvih treh mesecev v 
delovni organizaciji bistveno ne 
odstopajo od rezultatov prvih 
četrtin leta v preteklosti. Celotni 
prihodek je bil dosežen v višini 
15 odstotkov od letošnjega 
planiranega (v preteklih letih v

tem času običajno 17 odstot
kov), doseženega je bilo 17 od
stotkov dohodka in 20 odstotkov 
sredstev za osebne dohodke od 
načrtovane vsote. Za osebne do
hodke je šlo 67,8 odstotka do
hodka.

Trije tozdi so imeli izgubo: 
KO Ljubljana, KO Maribor in 
LIO Škofja Loka. Število zapos
lenih pa je za 2 odstotka večje 
od predvidenega. Angažiranost 
za letos ni najboljša.

Inženiring je s 1. aprilom pri
čel poslovati po novem, to je 
preko KPO, vendar tudi ta obli
ka ni idealna, v poročilo o poslo
vanju DSSS pa je zapisano, da 
slabo poteka združevanje sred
stev za Delovno skupnost in še 
slabše za počitniške domove. 
Število zaposlenih v DSSS je v 
skladu z načtovanim, kadrovska 
struktura pa ne.

Odbor za načrtovanje je tudi 
potrdil akontacijsko vrednost 
točke za april, ki je znašala ok
virno 6,10 din oziroma od 5,50 
do 6,10 din. M. M.

Poleg svojega rednega dela so si bančniki ogledali še gradnjo SNG.

Kreditni odbor v Mariboru
Pred dnevi so se v Mariboru zbrali na delovnem srečanju člani kre

ditnega odbora Ljubljanske banke - gospodarske banke. Ta kreditni 
odbor sicer zaseda v prostorih banke v Ljubljani vsak četrtek in raz
pravlja o problematiki kreditiranja različnih panog gospodarstva, to
krat pa so bili gostje Gradisa v Mariboru.

Ogledali so si gradnjo Slovenskega narodnega gledališča ter diapozi
tive o obnovi in izgradnji prve in druge etape gradnje SNG. Predsed
nik tega kreditnega odbora je Aljoša Tomaž, podpredsednica pa di
rektorica Gradisove Interne banke Angelca Kavčič. Po ogledu grad
bišča so se lotili svojega dela, saj se v teh časih nabere dovolj finančnih 
problemov, ki tarejo slovensko gospodarstvo. Franjo Štromajer

Mikata delavcev gradbeništva Slovenije
Plaketa, ki jo je Gradisovem vestniku podelil republiški odbor 
sindikata gradbenih delavcev Slovenije na letošnji proslavi 
Dneva gradbincev 3. junija v Zagorju.

Čestitke ob jubileju * •
S 30-letnim nenehnim izhajanjem se lahko pohvali le malo- 

katero glasilo v združenem delu. Med redkimi in maloštevilni
mi je tudi Gradisov vestnik, katerega 361. številko ravnokar 
berete, to pa pomeni toliko številk, kot da bi izhajal eno leto 
vsak dan, tudi ob nedeljah in praznikih. Priznajte, da to ni ta
ko malo.

Zato smo prejeli tudi veliko čestitk. Nekaj smo jih objavili v 
prejšnji številki, druge pa objavljamo v tej.

• Ob spoštljivem jubileju, 30-Ietnici rednega izhajanja Gra
disovega vestnika, vam iskreno čestitam in želim, da bi v Slo
veniji čimveč delovnih organizacij imelo časopis tak kot je vaš

Predsednica IO Sekcije 
novinarjev v združenem delu pri 

Društvu novinarjev Slovenije 
Jasna Šinkovec

• Srdačno vam čestitamo 30-ti roden dan!
Redakcija lista Naš Rad 

GRO Rad Beograd

• V imenu mariborske sekcije novinarjev v združenem delu 
iskrene čestitke Gradisovemu vestniku za 30 let prehojene 
trnove poti z željo, da bi vaša prizadevanja še naprej tako 
udarno in ustvarjalno vplivala na dogajanje v okolju.

Sodelavcem vašega glasila želimo še več takšnih prispevkov, 
kot ste jih v 30. letih objaviti, in ki so nedvomno pustili močan 
pečat v obveščanju v združenem delu.

Predsednik sekcije novinarjev v Mariboru
Bojan Sinič

• Vaše glasilo poznam že vrsto let, vedno ga pregledam in 
tudi kaj preberem. Priznati moram, da mi je všeč vaš način 
urejanja. V bodoče vam želimo še veliko uspehov.

Urednica glasila Adria Airways 
Nada Serajnik-Sraka

• Najsrdačnije vam čestitamo 30-godišnjicu izlaženja lista 
»Gradisov vestnik«. Želimo vam mnogo uspjeha u daljem ra- 
du, a kolektivu Gradisa nove radne pobjede.

Redakcija »Bilečkih novosti« 
Urednik Mišo Kisič

• Probleme gradbeništva bomo lažje reševali tudi s pomoč
jo takšnih glasil, kot je vaše. Nadaljujte po tej poti.

Urednik glasila Stavbar 
Brane Šalamon

C. P.
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Težka pot do kolajn
Res je, da športno kegljanje nima kaj dosti opraviti z gostilnami. 

Tudi rekreativno in tekmovalno kegljanje sta dva povsem različna sve
tova (saj je tako tudi pri drugih športih). Zato vrhunskih rezultatov ne 
more dosegati rekreativec, temveč dobro natreniran športnik. To velja 
tudi za kegljanje.

Kako si je v Budimpešti-priboril in prigaral tri kolajne, je Boris Ur
banc povedal tole: »Za dosego dobrega rezultata velja v kegljanju pre
prost račun. Od 25 metov na polno moraš v povprečju podreti po šest 
kegljev, pri čiščenju pa moraš vsakič s tremi meti podreti vseh devet 
kegljev. To na koncu v štirih ponovitvah znese 920 kegljev. Meni pa je 
uspelo precej več.«

Kako pa je Boris metal v Budimpešti, v nemogočih pogojih, ko so 
pri temperaturi okoli 35 stopinj in veliki vlagi tekmovalci izgubili tudi 
dva do tri kilograme telesne teže?

V moštvenem delu je podrl 938 kegljev (618 na polno, 320 na čiš
čenje in imel 18 devetk), v dvojicah je v skupnem seštevku podrl ke
gelj manj, to je 937 (617 na polno, 320 na čiščenje in podrl 10 devetk), 
v igri posameznikov pa je podrl 917 kegljev in imel 15 devetk. To po
meni, da je njegov povprečen rezultat znašal 931 kegljev.

Na posnetku so kolajne, ki jih je Boris Urbanc osvojil v Budimpešti.

Počastitev in sprejemi
Po povratku v domovino je postal Boris Urbanc zelo popularen in iskan. 

Povabili so ga v televizijsko oddajo Zdravo, nastopil je v oddaji drugega 
ljubljanskega radia Zavrtite - Uganite, in dal številne intervjuje za večino ju
goslovanskih športnih časnikov.

Vmes je bilo tudi nekaj protokolarnih srečanj in počastitev. Na magistrat 
ga je povabila predsednica skupščine mesta Ljubljana Nuša Kerševan, v Gra
disu pa ga je sprejelo vodstvo delovne organizacije. <

»Zelo vesela sem, da ste tako častno zastopali klub Gradis, Ljubljano, Slo
venijo in Jugoslavijo,« je dejala Nuša Kerševan in še posebej poudarila, da z 
veseljem čestita svetovnemu prvaku v športni panogi, s katero se je nekoč tu
di sama ukvarjala.

V Gradisu so Borisu Urbancu podelili kristalno vazo in mu omogočili de
setdnevno brezplačno letovanje za dve osebi v našem počitniškem domu v 
Biogradu.

Čestitkam se seveda pridružuje tudi uredništvo Gradisovega vestnika z žel
jo, da bomo lahko čez dve leti, ko bo v Innsbrucku 18. svetovno prvenstvo, 
tudi poročali o podobnih rezultatih Borisa Urbanca ali katerega drugega keg
ljača Gradisa.

Boris Urbanc je dej^gljaške zgodovine
. . . . . . . .  * " J, ■ ■    ———■   * ■ .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

S pesmijo, zastavami, šampanjcem in seveda neizmernim navdušefj^ ^^, > je bilo v vasi domala »obsedno stanje«, ki se je z osvojitvijo še dveh 
so krajani Gorič pod Golnikom pri Kranju sprejeli v nedeljo 22. maja* ^ kolajn samo še stopnjevalo.
jega svetovnega prvaka v kegljanju, Borisa Urbanca. 0vi-Hate^rav^a*' so se na sPrejem kakršnega so bili deležni le Bojan Križaj,

Težko je popisati silno slavje, ki je zajelo Borisov rojstni kraj že ob n jc^eJa Svet in naši skakalci na smučeh. Z besedami je težko opisati, kaj se 
ci, da je ekipa Jugoslavije osvojila tretje mesto, in da je največ dogajalo v Goričah, zato pa so dosti bolj zgovorne fotografije priču-
med našimi podrl prav Boris. Od takrat, pa do njegovega sprejema v ot°reportaže.

Pozdrav sredi manjšega vaškega trga, kjer so tudi deževale čestitke * ^ ^Gorič je prvaka pozdravil Martin Košir ter ga predlagal za častne-
zdravi, v rokah pa se je hitro našla tudi steklenica šampanjca. ajana. Predlog je bil sprejet z navdušenjem vseh.

Borisu Urbancu so vaščani podarili lepo sliko, ki ga bo vedno spomibJ 
veličasten sprejem in veliko slavje po zmagi v Budimpešti.

Nr . 8a n' bilo, da so številni novinarji prišli v Goriče, saj so hoteli prvi 
iti o veliki zmagi našega kegljanja in Borisa Urbanca.

Prvi učitelj
Borisa Urbanca______

Vlado
Martelanc

Za mnoge je meteorski vzpon 
Borisa Urbanca veliko presene
čenje, kljub temu, da se s kegl
janjem ukvarja že več kot deset 
let. Ni pa odveč povedati, da je 
Boris prav v domačih Goričah 
premagoval sosede in prijatelje 
pri kegljanju na glinenem kegl
jišču in z lesenimi kroglami, ter 
že takrat kazal velik talent za to 
športno zvrst.

Resneje se je začel ukvarjati s 
kegljanjem v kranjskem Trigla
vu, kjer mu je bil prvi učitelj 
Vlado Martelanc, znani kegljač 
in legenda tega športa pri nas. 
Prav on ga je, kot pravi Boris - 
zastrupil - s kegljanjem in do
dal: »Po naravi sem tak, da že
lim o vsaki stvari čim več zvede
ti, in če mi je nekdo pripravljen 
odkriti nova obzorja, kot je to 
storil Martelanc, sem hvaležen 
učenec.«

Zato ni bilo nikakršno prese
nečenje, da je Borisa počakal

Učenec in njegov prvi učitelj 
kegljanja sta se objeta veselila.

njegov prvi trener že pred vho
dom v Goriče, kjer se je kolona 
avtomobilov z gasilskim avtom 
na čelu ustavila, da je Vlado 
Martelanc lahko v miru čestital 
svojemu učencu za veliko zmago 
na svetovnem prvenstvu v Bu
dimpešti.

Franc Belcijan in Boris Urbanc.

Kegljanje bo treba drugače vrednotiti

Neusmiljeno trdo delo
Pot do naslova dvakratnega svetovnega prvaka in nosilca bronaste

ga odličja s 17. svetovnega prvenstva ni bila lahka. Da bi kakovostno 
napredoval se je Boris Urbanc pred leti odločil, zapustil svoj matični 
klub Triglav Kranj in prišel v KK Gradis. Tako je prišlo do sodelova
nja s Francom Belcijanom, nekdanjim reprezentantom in sedaj tre
nerjem kegljačev Gradisa.

Ta dva športnika se zavedata, da do uspeha pelje le neusmiljeno in 
trdo delo. Ob rednem delu je treba trenirati tudi do štirikrat na teden, 
ob sobotah pa nastopati na tekmah. Na treningu je treba kroglo težko 
3 kilograme zalučati 200 do 250-krat.

Pa ne zadošča le trening na kegljišču. Vaditi je treba tudi z utežmi in 
skrbeti za splošno telesno pripravljenost. Zato Boris teče, igra odboj
ko, rokomet in tenis, plava, pozimi pa tudi smuča.

Kljub tem naporom je še vedno amater in dosega profesionalne re
zultate.

Prisrčen sprejem v ljubljanski mestni hiši.
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Ob 90-letnici Kartonažne tovarne Ljubljana

Odprli novo tovarno
V industrijski coni ob Letališki cesti v Ljubljani sta se obsto

ječim delovnim organizacijam pridružili še dve novi. Pred 
kratkim so odprli prostocarinsko cono Blagovno transportne
ga centra, v soboto 28. maja pa novo Tovarno potiskane em
balaže v ustanavljanju.

Tovarno so odprli ob 90- 
letnici delovne organizacije 
Kartonažna tovarna Ljublja
na. Površina nove tovarne 
znaša 9 tisoč kvadratnih me
trov, njena vrednost pa 4,4 
milijarde dinarjev. Zgradil jo 
je tozd Gradbena operativa 
Ljubljana, potem ko so se v 
KTL odločili za novogradn
jo, saj so bili na dosedanji lo
kaciji ob Čufarjevi ulici pro
storsko zelo utesnjeni, delali 
pa so v slabih delovnih raz
merah.

V tovarno so preselili že 
okrog 80 odstotkov strojev iz 
stare tovarne, kupili pa so tu
di nekaj novih, med katerimi 
tudi najsodobnejši laserski

Na otvoritvi nove tovarne potiskane embalaže, z letno proiz
vodnjo do 12.000 ton, se je zbralo kar lepo število delavcev 
Kartonažne tovarne Ljubljana, ki so tako proslavili 90-letnico 
tovarne in številni drugi gostje.V____________ _____________________V

rezalnik. Proizvodnja bo ra
čunalniško krmljena, obrato
valo pa bo šest proizvodnih 
linij. Računajo da bodo, ob 
ugodnih tržnih razmerah, let
no proizvajali do 12 tisoč ton 
potiskane embalaže.

Otvoritve, na kateri so po
delili priznanja 31 delavcem 
Kartonažne tovarne Ljublja
na, so se udeležili predstavni
ki naše občine in mesta 
Ljubljana, v kulturnem pro
gramu pa je nastopil oktet 
Gaudeamus.

Slavnostni govornik je bil 
predsednik izvršnega sveta 
skupščine mesta Ljubljana
Hrvoje Draškovič.

C. P.

Groba gradbena dela bodo kmalu končana

Osnovna šola Nove Fužine
Gradnja osnovne šole v Novih Fužinah v ljubljanski občini Moste- 

Polje poteka po načrtih in to kljub temu, daje zanjo zagotovljena le 
desetina potrebnih sredstev. Delavci našega tozda LIO iz Škofje Lo
ke že delajo dvokapno streho nad osnovnim objektom, to je nad 
stavbo z učilnicami.

Tudi telovadnica in knjižnica ob šoli že kažeta končno podobo. 
Delavci Gradbene operative Ljubljana na gradbišču namreč kljub te
žavam z finančnimi sredstvi «®lo hitijo, saj se zavedajo, kako je fu
žinskim otrokom potrebna nova šola.

Že sedaj se jih okoli 250 vozi v druge šole v Ljubljani, jeseni pa bo 
potrebno poskrbeti za veliko prvošolčkov, saj so Nove Fužine naselje 
predvsem z mladimi dWtina(W (iWW^tajvečja krajevna skupnost v 
Sloveniji, večja od marsikatqi£jabčine, saj bo v njej kmalu prebivalo 
17.000 ljudi). * M. M.

Polaganje kanalizacije za drugo fazo gradnje turističnega naselja 
Barbariga-Mandriol pri Pulju.

Gradnja Barbarige je ponovno stekla

Naselje nasproti Brionov
Gradenj na obali so se slovenski gradbeniki pred leti veselili pred

vsem v zimskem času, ko so del svojih zmogljivosti zaposlili v krajih, 
kjer je klima ugodnejša tudi v času, ko so pri nas hude zime in nizke 
temperature. Sedaj pa je tako, da je vsaka gradnja dobrodošla, gradi 
pa se takrat, ko investitor ima denar. Tako smo začeli pred kratkim 
graditi drugo fazo turističnega naselja Barbariga-IMandriol, ki naj bi 
bila končana do novembra letos.

Gre za nadaljevanje gradnje 
prve faze, kjer Gradis sodeluje 
kot član poreške poslovne skup
nosti »Euroturist«. V drugi fazi 
bo zgrajenih skupaj 549 stano
vanjskih enot, od katerih bodo 
zgradili naši tozdi GE Koper, 
GE Celje in GE Ravne, 260 
enot.

Skupaj gradijo 147 objektov s 
površino stanovanjskih enot 
19.186 kvadratnih metrov, od 
katerih odpade 8272 na Gradis 
in še 17.150 kvadratnih metrov 
pripadajočih vrtov oziroma atri
jev.

Pri gradnji, ki naj bi bila zakl
jučena novembra letos, sodelu
jeta tudi rovinjska gradbena de
lovna organizacija Aldo Ris- 
mondo in poslovno združenje

Gradine iz Pulja. Projekti so bili 
narejeni v urbanistično-projek
tivnem zavodu Urbis 72 Pulj, za 
inštalacije pa sta zadolženi reški 
Monter in puljski Tehnomont.

Projekt gradnje turističnega 
naselja Barbariga-Mandriol ob
sega štiri faze in v njem naj bi, 
ko bo naselje s kempom dokon
čano, prostor našlo okrog 15.000 
turistov.

Sedaj je naselje še brez tele
fonskih zvez in brez ostale infra
strukture, v tretji in četrti fazi pa 
je predvidena gradnja večjega 
števila trgovin, gostinskih objek
tov, servisov, pošte, športno-re- 
kreativnih objektov, poletnega 
gledališča, knjižnice in čitalnice 
itd. g-* p

Polovica šole v Novih Fužinah je že pokrita s streho. Tudi gradnja te
lovadnice (na sliki) bo kmalu končana.
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20. srečanje mladih BVGP Jugoslavije

Nič več kot srečanje
V enem najlepših predelov Hrvaškega zagorja, v Tuheljskih topli

cah, je bilo od 13. do 15. maja 20., jubilejno srečanje mladih iz biv
ših vojnih gradbenih podjetij (BVGP) Jugoslavije, na katerem je so
delovalo okoli 300 mladih iz 12 delovnih organizacij in sicer: Napred, 
Ratko Mitrovič in Centroprojekt iz Beograda, Vranica in Unionin- 
vest iz Sarajeva, Tempo in Monter iz Zagreba, Ivan Lučič Lavčevič 
iz Splita, Primorje iz Reke in Gradis, prvič pa so se srečanju pridru
žili tudi mladinci beograjskega Planuma in Provoborca iz Hercegno- 
vega. Gradisovo udeležbo je omejil denar, tako daje na srečanje od
potovala prepolovljena ekipa.

Odbor za standard in rekreacijo_________

Cene višje, storitve slabše
Začetek majske seje odbora za standard in rekreacijo je bil 

dokaj nenavaden - člani so se 17. maja sprva samo spogledo
vali in spraševali, ali naj sejo sploh začnejo ali ne. Pričakovali 
so namreč, da bodo do tega datuma že znani za 15. maj napo
vedani zvezni ukrepi, verjeli pa so tudi, da bodo njihovi, na 
prejšnji seji sprejeti zadolžitveni sklepi uresničeni. Zgodilo se 
ni ne prvo ne drugo.

Vse skupaj je pomenilo, da so bili člani odbora ponovno 
primorani ugibati in določiti ceno penzionov za letošnjo sezo
no v naših počitniških domovih »na oko« in ne na trdnih osno
vah. Odločitev pa je bilo, zaradi časovne stiske in zapletov, o 
katerih smo že pisali, treba sprejeti na tej seji.

Odgovornost, ali bodo člani v takih pogojih vsaj približno 
»zadeli« pravšnji odstotek podražitve cene ali ne je bila tem 
večja, če vemo, da združevanje sredstev tozdov za počitniške 
domove v prvih mesecih letošnjega leta ni teklo kot je bilo 
planirano; da na kakšne dodatne vire sredstev za pokritje raz
like v ceni (več stroškov) ni računati, so vedeli že prej.

Kako so se člani odbora proti koncu seje opredelili glede ce
ne (20 tisoč din/dan enotno za vse domove v sezoni za člane 
kolektiva) se je hitro razvedelo. Pred sprejetjem take odločit
ve pa so člani veliko časa porabili za ugotavljanje svoje nemo
či in »vsega, kar ni v redu« in bi bilo mnogo stvari treba v pri
hodnje spremeniti.

Omeniti je. treba še to, da se je naknadno dejansko zgodilo 
tisto, kar smo napovedovali in opozarjali že prej - koristniki 
so ostali brez informacij o kakovosti storitev, ki so jih deloma 
že vplačali ob prijavi, deležni pa jih bodo z nastopom dopu
stov in po poravnavi računa za dopustovanje v celoti vnaprej.

Število osebja bo zmanjšano, prav tako bodo nekoliko 
okleščeni normativi (velikost porcij), za kakšne večje investi
cije (vzdrževanje) ni denarja, koristnike pa opozarjajo na 
strpnost in jih prosijo za razumevanje.

G. B.

Upokojila se je

Anica Fras
Tiha in skromna kot je bila se je Anica pred dnevi poslovila od 

svojih sodelavcev in odšla v zasluženi pokoj. Dolga leta je službovala 
v mariborski Gradbeni enoti Gradisa, nazadnje kot blagajničarka.

Po začetnih težavah okoli na
stanitve (sob ni bilo dovolj na 
razpolago, ko pa so bile, so bile 
nepospravljene in neurejene, 
enako tudi kopalnice) kar je or
ganizatorjem povzročilo precej 
glavobola (za nekatere sob ni bi
lo in so jih vozili drugam), se je 
srečanje začelo.

Vse mladince, sodnike, pred
stavnike družbenopolitičnih or
ganizacij, direktorje nastopajo
čih delovnih organizacij in druge 
goste je ob dviganju zastave sre
čanj BVGP, ki je bila prvič nare
jena za letošnje, jubilejno sre
čanje, pozdravil generalni direk
tor Monterja, Milan Mandič, de
lovne organizacije, ki je bila po
krovitelj letošnjega srečanja.

Gradis je letos zastopala ne
popolna ekipa mladincev iz Ptu
ja, Celja, Raven, Škofje Loke in 
Ljubljane. Udeležbo je omejilo 
pomanjkanje sredstev pri konfe
renci OO ZS Gradisa, kjer ima 
tudi mladina svoj denar.

Mladinci so se pomerili v ma
lem nogometu, streljanju, na
miznem tenisu, šahu in keglja
nju, v kvizu znanja, pripravili pa 
so tudi tematsko konferenco o 
položaju jugoslovanskega grad
beništva danes.

Zaradi okrnjene sestave Gra
disovi mladinci niso mogli v vseh 
panogah sestaviti ekip, tistih ne
kaj pa je doseglo dobre rezultate 
in skupno uvrstitev na peto me
sto, kar je bil dober rezultat.

Da v Gradisu imamo dobre 
kegljače je dokazala tudi naša 
ekipa v Tuheljskih toplicah, saj 
je prepričljivo zasedla prvo me
sto. Strelke so bile četrte, igralci 
namiznega tenisa sedmi, v ma
lem nogometu smo bili šesti in v 
kvizu znanja drugi. Edino v šahu 
nismo uspeli sestaviti ekipe.

Zmagala je ekipa Centropro- 
jekta, drugi je bil Unioninvest, 
tretji Prvoborec (dober uspeh za 
debitante), četrti Napred, peti, 
kot je že bilo omenjeno, je bil 
Gradis, šesti Lavčevič, sedmi 
Tempo, osma Vranica,, deveti

Ratko Mitrovič, deseto Primor
je, enajsti Monter in dvanajsti 
Planum.

Za konec še nekaj besed o 
kvizu znanja, ki je bil letos nare
jen po vzorcu Kviskoteke in imel 
tudi gostjo, Biserko Vrbek - 
svtovno prvakinjo v streljanju z 
malokalibrsko puško iz leta 
1986, ki naj bi jo tekmovalci 
spoznali. A je bilo vodenje kviza 
pod vsako kritiko. Voditelj je bil 
nepripravljen, neroden, nestro
koven in zmeden, tako da je tudi 
on botroval temu, da kviz ni 
uspel.

Razen tega je takšna oblika 
kviza preživela srečanja mladih, 
kviz je izgubil svoj pomen in 
smisel. Zato bi se kazalo od nje
ga posloviti, a kaj, ko kriterijem 
drugih udeležencev še vedno 
ustreza.

Kljub želji, da bi tematsko 
konferenco o položaju jugoslo
vanskega gradbeništva dobro iz
peljali, se je ta spremenila v de
batni krožek tridesetih sodelujo
čih, ki kaj več od znanih parol in 
fraz, niso povedali. Tudi takšnih 
konferenc, kljub temu, da so vsi 
navzoči trdili, da so še kako po
trebne, ne rabimo.

Tako letošnje srečanje ni bilo 
kaj dosti več kot le srečanje. 
Mladi se skoraj niso družili s 
sovrstniki iz drugih delovnih or
ganizacij, razen nekaj izjem.

Prihodnje, 21. srečanje mla
dih BVGP Jugoslavije bo v Sara
jevu, organizator pa bo Unio
ninvest. Upajmo le, da bo orga
nizacija boljša in da se letošnje 
napake in prepusti ne bodo po- 
novili. T D. K.

GRADISOV
VESTNIK
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Je že tako, da se v kolektivu 
navadno pogreša tisti, ki je bolj 
glasen in »vsepovsod zraven«, 
kot radi pravimo, toda Anica 
Fras je bila živo nasprotje, a jo 
bomo kljub temu zelo pograšali.

Službeno ima malokateri rad 
opravka z denarjem. Treba je 
biti dosleden in natančen. Anica 
je bila taka. Nekaj zdravje, naj
več pa težke življenjske razme
re, so jo primorale, da je odloži
la službene težave in se posvetila 
domu.

Njene materinske ljubezni bo
do sedaj deležni tisti, ki so bili 
do sedaj za to prikrajšani, pa jo 
zaradi zdravstvenih razmer še 
kako potrebujejo. »Srečno!«, so

dejali sodelavci ob slovesu, Ani
ca pa je imela rosno oko.

F. Štromajer

Anica Fras, nazadnje blagajni
čarka v GE Maribor, se je upo
kojila.
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Slavnostni zaključek 10. kulturnega srečanja

m

Slovo brez Gradisa
10. kulturno srečanje gradbenih delavcev Slovenije, ki je potekalo 

pod pokroviteljstvom koprskega gradbenega podjetja Stavbenik, se 
je končalo s tradicionalno revijo pevskih zborov. V petek 13. maja 
zvečer so se na Titovem trgu v Kopru s po tremi pesmimi predstavili 
pevski zbori gradbenih delovnih organizacij iz Slovenije.

čili za takšno predstavitev umet-Poslušalci so z velikim zani
manjem spremljali nastope zbo
rov, še posebej pa so bili navdu
šeni pri nastopu folklorne skupi
ne delovne organizacije GOK 
Črnomelj, ki je prikazala belo
kranjski običaj jurjevanja. Zelo 
mogočno je izzvenela tudi 
Zdravljica, ki so jo prav na kon
cu srečanja skupaj zapeli nasto
pajoči zbori. Cel dan pa so si 
lahko Koprčani ogledovali domi
selno predstavo na prostem, ki 
jo je izvajala dramska skupina 
sozda IMP iz Ljubljane.

Nastopajoče in goste pa sta 
pozdravila tudi predsednik repu
bliškega odbora sindikata delav
cev gradbeništva Franc Berginc 
in predsednica komisije za kul
turo pri tem odboru Katjuša 
Borsan.

Organizatorji so se letos odlo-

Gradbeniške
iskrice
Na gradbenikih svet stoji 
od starodavnih časov - 
in ne od resolucij 
in političnih razglasov!
Po Bibliji še bog je bil 
stvaritelj in graditelj, 
le božji sin ni ljubil žage, 
niti kele in raje je postal 
politolog, učitelj!

Sicer, pa niti Kranjci 
nismo čisto brez sinov, 
ki so pustili malto in beton - 
in so spustili se v svet 
političnih duhov.
Prejšnji predsednik parlamenta 
bohinjski doktor - 
Rožič Marijan, a v mladih letih 
bil je še zidarski član.

Iz Gradisa izšel politolog 
in doktor je Uhan, 
nekoč je sektorski bil vodja, 
ko bil je skoraj Ravenčan.
Tako ostal naš vzornik je edino 
bog, edino on lahko današnjih 
reši nas nadlog, 
saj so politiki ustvarili 
en sam začaran krog: 
premalo je denarja, dela, 
zidar postal je siromak ubog!

Vinko Damjan

niških izdelkov delavcev gradbe- 
ništva, da je že sama njihova 
razporeditev nakazovala njibcmr' - 
kvaliteto. Najbolj skromna dela 
so bila razstavljena v jedilnici 
Stavbenika v Izoli, v knjižnici in 
v Ljubljanski banki v Kopru so 
prikazali srednje kvalitetna dela, 
v kavarni Loggia na Titovem 
trgu pa najkvalitetnejše slike in 
nekaj tapiserij. Tako si je lahko 
dela v tem lepem in pred krat
kim prenovljenem lokalu v sa
mem središču Kopra ogledalo 
tudi širše občinstvo.'

Ker je kulturno srečanje pote
kalo v času koprskega občinske
ga praznika, so bile slike, foto
grafije in tapiserije gradbenih 
delavcev, ki jih je izbrala komi
sija, razstavljene od 9. do 13. 
maja, tako da si jih je lahko 
ogledalo kar največ ljudi.

Organizacija take prireditve je 
seveda povezana s precejšnjimi 
stroški, blagajne gradbenih pod
jetij oziroma njihovih sindikal
nih organizacij pa so vsako leto 
bolj prazne. Čeprav je razumlji
vo, da je potrebno v teh težkih 
časih paziti na vsak dinar, pa bi 
bila storjena velika škoda, če bi 
zaradi tega v naslednjih letih 
opustili takšna srečanja, ki ned
vomno pomenijo veliko vzpod
budo kulturnemu izobraževanju 
delavcev in samim amaterskim 
ustvarjalcem, Morda malo.bolj 
skromno srečanje - škoda pa bi 
bilo podreti, kar je bilo s težavo 
zgrajenega v preteklih desetih 
letih. M. M.

Predstvnike gradbenih delovnih organizacij in nastopajoče je po
zdravil Franc Berginc, predsednik republiškega odbora sindikata de
lavcev gradbeništva.

Pred tremi desetletji smo tudi peli

Kdor poje, zlo ne misli
Samo najstarejši gradisovci se še spomnijo, da je včasih tudi 

Gradis imel svoj pevski zbor - od tistih časov je namreč minilo 
že trideset let.

V njem je pel tudi Osman Bilanče, ki nam je tudi posodil že 
orumenelo fotografijo iz petdesetih let (Osman, sedaj dela v 
Gradbeni operativi Ljubljana, je tretji z leve v prvi vrsti).

Zares škoda, da so minili tisti časi - zaradi petja in zaradi 
svetlih perspektiv, ki so se kazale v petdesetih letih. Pevske 
zbore, celo mešane, ima precej gradbenih podjetij, ki so bist
veno manjša od Gradisa. Lepo bi bilo, če bi še tudi pri nas na
šel kdo, ki bi znal in hotel obnoviti petje. Mogoče pa smo pre
veliki in se ne znamo zmeniti?

M. M.

Folklorna skupina delovne organizacije GOK iz Črnomlja je s prikazom belokranjskih običajev pope
strila revijo pevskih zborov.
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Upokojenci Gradisa so se zbrali v Ljubljani

Športno in družabno srečanje
Eden izmed večjih dogodkov za nas, nekdanje gradisovce v minu

lem mesecu maju, je bilo športno srečanje Gradisovih upokojencev v 
Ljubljani. Lahko bi rekli, da to že postaja tradicija. Zanimanje za to 
športno srečanje potrjuje dokaj velika udeležba.

Tudi letos je bilo to srečanje 
vključeno v »Vodmatske dneve« 
na področju krajevne skupnosti 
Stari Vodmat. V tej krajevni 
skupnosti imajo športne objekte 
za več panog, zato je to najpri- 
kladnejši kraj za izvedbo šport
nih tekmovanj. Posebej pa je 
treba poudariti, da je odlika te 
krajevne skupnosti v gostoljub
nosti in prijaznosti. Predstavniki 
organizacij te krajevne skupno
sti imajo veliki delež za izvedbo 
tega športnega srečanja, za kar 
jim posebna hvala.

Iz uvodne besede na otvoritvi 
športnega srečanja, Lojzeta Ce- 
puša, predsednika Društva upo
kojencev Gradis: »Polnega živl
jenja gradbinca-upokojenca ne 
sestavljajo samo le bogastvo 
gmotnih dobrin, temveč tudi 
kulturno, športno in zdravo živl
jenje. To krepi dobre medseboj

ne odnose, tovarištvo ter obču
tek pripadnosti Gradisu-podjet- 
ju, kjer smo v času našega aktiv
nega dela, delili dobro in slabo. 
Gradbinci nikoli ne mirujemo, 
čeprav smo upokojeni, pozdrav 
»nimam časa«, še kako drži tudi 
za nas.«

Udeleženci na tem športnem 
srečanju so bili iz cele Slovenije, 
skupaj 128, kar je še en dokaz 
zanimanja. Da je tp. srcčanje bi
lo še bolj pestro, so nastopali tu
di vojaki in člani gostitelji kra
jevne skupnosti Stari Vodmat.

Tekmovanje se je odvijalo v 
štirih 'panbgaHTh^šferf streljan
je, kegljanje, balinanje in šah.

Zaključek športnega srečanja 
je bil v prostorih krajevne skup
nosti Stari Vodmat. Srečanje so 
počastili s prisotnostjo predstav
niki Gradisa: Franc Hočevar, 
Stane Fidler, Jože Ločijikar ter

Abrahami!
Prišel je pote Abraham, 
te popeljal v svoj hram.
Ne skrbi, če je mimo pol stoletja, 
pri nas si deležen večnega poletja.
Zato na vaše zdravje Abrahami, 
pridemo še mi za vami.

Junija imamo v Gradisu deset Abrahamov, sodelavcev, ki 
so napolnili 50 let. Ob življenjskem jubileju jim želimo vse 
najboljše, še na mnoga zdrava leta in prijetno praznovanje.

- Osman Elkazovič - GE Jesenice
- Franc Roudi - GE Maribor
- Mustafa Kadirič - Gradbena opcrativa Ljubljana
- Anton Noner - GE Celje
- Jurij Klobučar - Obrat gradbenih polizdelkov Ljubljana
- Peter Bonjšak - Lesno industrijski obrat Škofja Loka
- Ivan Krnjak - GE Celje
- Franc Krajnc - GE Maribor
- Igor Glažar - Delovna skupnost skupnih služb Ljubljana
- Stjepan Kovač - GE Maribor

60-letniki
Tokrat imamo tudi štiri naše delavce, ki bodo junija napol

nili 60 let. To so:
- Islam Šabič - GE Celje
- Selim Osmani - Gradbena operativa Ljubljana
- Alojz Štebih - GE Maribor
- Milan Panič - GE Jesenice

M. F.

Po tekmovalnem delu srečanja so se upokojenci zbrali še v prostorih 
krajevne skupnosti Stari Vodmat na družabni prireditvi. Na srečanje 
je prišel tudi direktor DSSS Franc Hočevar (drugi z leve), četrti z le
ve pa je Lojze Cepuš, predsednik društva upokojencev Gradisa.

Doseženi so bili nas
lednji rezultati:

Streljanje:
1. Dom JLA Ljubljana
2. Gradis Ljubljana
3. Gradis Ptuj
4. Gradis Maribor
5. DU Stari Vodmat
Kegljanje:
1. Dom JLA
2. Gradis Maribor
3. Gradis Ljubljana 

«■ 4, Gradis Jesenice

- * Balinanje:
1. DU Stari Vodmat
2. Gradis Ljubljana
3. Gradis Jesenice
4. Gradis Ptuj

Šah:
1. Dom JLA
2. JLA Vrhnika

" 3.” t)TJ Stan'"Vodmaf ' ^
4. Gradis Ljubljana

Vekoslav Pečnik. Ob zaključku 
so spregovorili nekaj besed 
Franc Hočevar, predstavnik kra
jevne skupnosti, tov. Štok ter 
predstavnik JLA. Zbrani iz vseh 
vetrov, so si imeli povedati mar-.

Športnega srečanja upokojencev 
se je udeležil tudi Ivan Vrhovec 
iz Starega Vodmata v Ljubljani. 
Povedal je, da mu šport veliko 
pomeni, predvsem pa koristi 
njegovemu zdravju. Če ne bi ba
linal, je rekel, bi že zdavnaj 
obležal v postelji.
... . ~ — • v.'.1-' ,' , ... j,.,;,,.
sikaj, saj so redke take priložno
sti. Iz veselih obrazov je bilo raz
brati, da so bili vsi zadovoljni.

Omembe vredna pa je prisot
nost predsednika celjskega po
dodbora, tov. Berlingerja, ki je 
kljub težki invalidnosti (je na 
vozičku), vodil svojo skupino iz

^’e^a‘ Ludvik Šnajder

Balinanje je priljubljena igra upokojencev, čeprav zahteva precej 
vaj, spretnosti in vzdržljivosti. Je pa tudi umirjena in družabna igra 
ob kateri se da tudi poklepetati.
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V finalu ŠIG je letos nastopilo manj naših športnikov.

37. športne igre gradbenih delavcev Slovenije

Ingrad premočni zmagovalec, Gradis četrti
Ena izmed zadnjih prireditev v okviru letošnjega praznovanja 

Dneva gradbincev je bilo Analno tekmovanje že 37. športnih iger 
gradbincev Slovenije, ki je bilo tokrat v Trbovljah.

Že na začetku je potrebno 
omeniti izredno dobro organiza
cijo, saj so se prizadevni organi
zatorji iz SGP Beton ob pomoči 
iz Cementarne, Siporexa in 
IGM-a zares potrudili. Skoraj 
brez pretiravanja lahko zatrdi
mo, da je bilo to najbolje orga
nizirano finale po letu 1975, od
kar je uveden sistem predtek
movanja in finala.

Tako kot vedno se je tudi le
tos ekipa Gradisovih športnikov 
udeležila vseh predtekmovanj, 
vendar tokrat s precej manj 
uspeha kot pretekla leta. Morda 
še več, tako slabega rezultata 
kot tokrat v dolgoletnem sode
lovanju na športnih igrah grad
bincev, še nismo dosegli.

Kljub skupni slabši uvrstitvi,

pa so naši športniki dosegli ne
kaj odličnih rezultatov v posa
meznih panogah. Še posebno je 
treba omeniti strelke, ki so z os
vojitvijo prvega mesta, presegle 
svoje zmožnosti. Tudi šahisti so 
bili takoj za Ingradom, medtem 
ko so namiznoteniški igralci in 
igralke, oboji s 3. mestom, pri
spevali vsak po en pokal.

Med finalisti smo imeli le še 
žensko ekipo v kegljanju, ki pa v 
Trbovljah ni imela najboljšega 
dne in je osvojila 4. mesto.

Vse ostale naše ekipe so iz
padle že v predtekmovanjih, ta
ko da bodo morale v prihodnje v 
priprave vložiti več napora, če 
bomo hoteli na ŠIG dosegati po
dobne rezultate kot v preteklih 
letih.

Šestnajstina finala jugoslovanskega pokala

KK Gradis naprej
Po končanem državnem prvenstvu v kegljanju, kjer je Gra

dis zasedel četrto mesto in po zaključku 17. svetovnega 
prvenstva v kegljanju v Budimpešti, so naši najboljši kegljači 
nadaljevali s tekmovanji v jugoslovanskem pokalu.

Šestnajstina finala je bila na sporedu 4. junija. Kegljači so se pome
rili na osmih kegljiščih v Ljubljani, Bihaču, Sisku, Splitu, Sarajevu, 
Kragujevcu, Sremski Mitroviči in Zagrebu, kjer so nastopali naši. 
Podrli so 5181 kegljev.

V nadaljnje tekmovanje se je uvrstila prvouvrščena ekipa iz vsakega 
kegljišča in sicer: Medveščak Zagreb, Konstruktor Maribor, Grmošči- 
ca Zagreb, Kvarner Rijeka, 13. maj Novi Sad, Partizan Beograd, Kan- 
dit Osijek in Gradis. Te ekipe se bodo pomerile na dveh kegljiščih, v 
skupine jih bo razvrstil žreb. Srečanja bodo na sporedu 18. junija.

Zmagovalca skupin se bosta pomerila v finalu jugoslovanskega kegl
jaškega pokala.

C. P.

REZULTATI ŠIG:
Šah - 1. Ingrad, 2. Gradis, 3. 

Pomurje
Kegljanje - moški: 1. Pionir, 

2. Cementarna, 3. Beton, 12. 
Gradis; - ženske: 1. Stavbenik, 
2. Ingrad, 3. SCT, 4. Gradis

Streljanje - moški: 1. Ingrad, 
2. Beton, 3. Pionir, 5. Gradis; - 
ženske: 1. Gradis, 2. Salonit, 3. 
Primorje

Odbojka - moški: 1. Salonit, 
2. Graditelj, 3. Ingrad, 11. Gra
dis; - ženske: 1. Salonit, 2. Hi- 
dromontaža, 3. Ingrad, 10. Gra
dis

Namizni tenis - moški: I. In
grad, 2. Cevovod, 3. Gradis; - 
ženske: 1. SCT, 2. Ingrad, 3. 
Gradis

Balinanje: 1. Salonit, 2. Go
riške opekarne, 3. Gradbinec,
13. Gradis

Mali nogomet: 1. Konstruk
tor, 2. Cementarna, 3. Pionir,
20. Gradis

Skupni vrstni red:
Točke

1. Ingrad Celje 179
2. Salonit Anhovo 138
3. Pionir Novo mesto 129
4. Gradis Ljubljana 123
5. SCT Ljubljana 117
6. Konstruktor 113 •
7. Beton Zagorje 78
8. Primorje Ajdovščina

75
9. Cementarna Trbovlje

74
10. Stavbenik Koper 68

Tudi priznanja (lepe potiska
ne vaze) so bile v stilu celotne 
organizacije, za kar 'gre vsa poh
vala organizatorjem. V delavs
kem domu v Trbovljah so se 
športniki na prijetnem zaključku 
tudi zavrteli, pred odhodom pa 
se je organizatorju v imenu vseh 
gradbincev zahvalil predsednik 
RO SGDS, Franc Berginc.

oboji so bili tretji.
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NAGRADNA KRIŽANKA
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^ spornih________________

Ivan Palfi
'či bodo pogledovale za vsakim 

kolesarjem, v ušesih pa bodo zvenele 
"jegove besede »Bog i bogme«. Pre- 
"ekalcri gradisovec kar ne bo mogel 
''crjeti: Palfi med upokojenimi? - ta- 
.0 sm« zapisali v marčni številki na- 
Se8a glasila, pred kratkim pa nas je 
Presunila vest, da Palfija ni več med 
•»ami.

Slaba dva meseca je užival zaslu- 
eno pokojnino, potem pa je nenad- 

na smrt iztrgala iz naših vrst človeka, 
^delavca, ki je k Gradisu prišel že 
e,a 1951. Začel je kot delavec, od 
e,a 1954 pa do leta 1979 pa je bil 
^Pravnik naselja v Tomačevem, 

adnja leta pred upokojitvijo je de- 
a* v samskem domu na Fužinah.

Sodelavcem v Upravi delavskih 
domov bo ostal v lepem in trajnem 
spominu.

/-------------------------------------------------------------------------------- -N

Nagrajenci nagradne križanke
Da je reševanje križank v Gradisu zelo priljubljeno, doka

zujete bralci Gradisovega vestnika in reševalci križank iz me
seca v mesec. Zato nas v uredništvu ne preseneča, da vsako
krat dobimo več kot sto rešitev, med katerimi je običajno 
okrog deset odstotkov nepravilno rešenih.

Tudi tokrat je do 8. junija prišlo več kot sto rešitev, natančneje 126, 
med katerimi je bilo 18 nepravilnih. Med pravilnimi rešitvami je žreb 
nagrade razdelil takole:

1. nagrada 5.(XX) din: Mehmed Nanič, DOŽ, Žibertova 27, Ljubljana
2. nagrada 4.(XX) din: Cirila Predikaka, GE Maribor
3. nagrada 3.(XX) din: Ana Zrimšek, Biro za projektiranje Ljubljana
4. nagrada 2.000 din Jagoda Strigi, Ob Suhi 43, Ravne na Koroškem
5. nagrada 1.000 din Marija Švigelj, tozd Inženiring, Ljubljana

Rešitve junijske nagradne križanke pošljite do 8. julija na naslov: 
GIP Gradis, Uredništvo Gradisovega vestnika, Šmartinska 134a, 
61000 Ljubljana, s pripisom - za nagradno križanko.

V---------------------------------------------------------------------------------- y
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Bodoči gradisovci spoznavajo lepote Slovenije

Bili smo na izletu
Tudi letos, tako kot prejšnja leta, smo učenci iz Gradisovega doma 

učencev Otona Župančiča, odšli na zaključno ekskurzijo. Ogledali 
smo si dva slovenska »bisera« - Bled in Bohinj z bližnjo okolico. 
Sredstva za ekskurzijo je prispeval Gradisov Center za izobraževan
je, iz blagajne OO ZSMS, pa smo financirali vso vstopnino za obisk 
muzejev, ogled naravnih znamenitosti in vožnjo s čolnom na blejski 
otok.

Izleta so se udeležili skoraj vsi 
učenci z ravnateljem Andrijo 
Pajtakom in vzgojiteljem Duš
anom, povabili pa smo tudi obe 
naši sobarici Harko in Nevenko.

Med potjo smo marsikaj zve
deli o naravnih lepotah in zani
mivostih, mimo katerih smo se 
peljali. Mogočen je bil pogled na 
Karavanke, ki so se izvijale iz 
objema težkih oblakov, ki so vse 
do jutra poskušali preprečiti naš 
izlet. Na srečo je dež počasi pre
nehal in na začetku umitega do
poldneva nas je sprejel v svojih 
sobanah duh nekdanjih blejskih 
gospodarjev. Grad na mogočni 
skali je res nekaj impozantnega, 
ljudje ob jezeru ali v čolničkih 
pa kot mravlje.

Pot nas je vodila najprej v bo
hinjsko dolino, ki jo čuva Babji 
zob kot nemi stražar. Ker smo 
nekateri v šoli pravkar obravna
vali Prešernov Krst pri Savici, 
smo z zanimanjem opazovali Aj
dovski gradeč - poraščeno gomi
lo pred Bohinjsko Bistrico. Pri 
Janezovi cerkvici ob začetku Bo
hinjskega jezera smo zavili proti 
Stari Fužini. Namenili smo si 
ogledati kanjon Mostnice in pre
malo obiskan Hudičev most. Ko 
smo pogledovali proti dnu sotes

ke, je verjetno marsikoga kar 
malce stisnilo. Soteska je majh
na, a zelo zanimiva.

Obisk smučišč na Voglu smo 
opustili, saj je bila cena za nihal
ko kar zasoljena, zato pa smo z 
zanimanjem opazovali, kako se 
v mirni in temni gladini jezera 
ogledujejo brežine Pršivca in 
Komarče. Po četrturni hoji od 
parkirišča, se je pred nami nena
doma pojavil mogočen slap Savi
ce. Vode je bilo veliko in to je 
slap naredilo še mogočnejši. 
Kdor je hotel malo bliže k slapu, 
se je moral sprijazniti z mokro 
obleko in lasmi. No, tudi to je 
svojevrstno doživetje. Vzgojitelj 
Dušan nam je obljubil, da nas 
bo ob kaki drugi priložnosti po
peljal tudi nad sam slap.

Po kosilu v prenovljenem 
Mladinskem domu smo se vrnili 
na Bled. Tam smo se z dvema 
pletnama - to so značilni čolni za 
prevoz turistov - odpeljali na 
blejski otok. Prešteli smo stopni
ce, si ogledali izkopanine v cerk
vi, pozvonili za srečo in se vrnili 
k čolnoma. Med tem so na otok 
prišli tudi mladoporočenci - več 
parov - ki naj bi imeli tii poročni 
obred. Po stari navadi, ki nam jo 
je razložil naš čolnar, mora že-

/■------------ --------------------------------------------------------------------- N
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je glasilo delovne organizacije GIP GRADIS
Izdaja ga odbor za informacije: Srečko Friš - predsednik, 
člani: Ludvik Rudolf, Martin Golnar, Zoran Debelak, Sonja 
Vršič in Milan Marčič - tajnik.
Glavni, odgovorni in tehnični urednik: Cveto Pavlin.

Člani uredniškega odbora: Aleksander Bojanič. Vinko Dam
jan, Ivanka Golob, Polona Kejžar, Ludvik Rudolf, Tatjana 
Savinšek in Franjo Štromajer.
Tisk: Tiskarna Ljudska pravica Ljubljana 
Naklada: d. 100 izvodov
Naslov uredništva: GIP GRADIS. Gradisov vestnik, Šmartin- 
ska 134 a. 61000 Ljubljana.
Telefon: (061) 441-422 int. 2.32 in 220
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7. spominski turnir Janeza Makovca

Zmaga betonerjev
Sedem let je že minilo odkar nas je v polnem delovnem za

nosu zapustil sektorski vodja Janez Makovec. V njegov spo
min na Jesenicah vsako leto organiziramo turnir v malem no
gometu, tako smo ga organizirali tudi letos.

Turnir smo organizirali 15. 
maja 1988 na igrišču osnovne 
šole Tone Čufar na Jeseni
cah. Kljub deževnemu vre
menu se je turnirja udeležilo 
8 ekip iz našega tozda. Po do
bro odigranih igrah in podpo
ri navijačev, katerih ni manj
kalo, je bil vrstni red ekip 
naslednji:

1. Skupina betonskih del
2. Gaštej Kranj
3. Tesarska skupina
4. Grajsko kopališče Bled
5. Strelac

6. Železokrivci
7. Mladi zidarji
8. Strojna služba

Prvouvrščena ekipa je pre
jela pokal, ostalim ekipam pa 
so bile podeljene diplome.

Vsi udeleženci turnirja so 
pokazali primerno raven no
gometnega znanja. Posebej 
pa moramo pohvaliti vzorno 
disciplino in športno vedenje 
nastopajočih, kar se je poka
zalo tako na igrišču kot tudi 
izven igrišča.

nin prenesti nevesto po vseh de
vetdeset in še nekaj stopnicah do 
vrha otoka, vmes lahko le dva
krat zajame sapo. Res huda 
preizkušnja. Vožnja s čolnom je 
bila prijetna in za mnoge tudi 
sploh prva vožnja s čolnom.

Čeprav je zjutraj z vremenom 
bolj slabo kazalo, se je nato iz
boljšalo in sonce se je pokazalo 
prav ko smo prišli do vstopa v 
blejski Vintgar. Ta blejska lepo
ta je znana že širom po svetu, saj 
smo med potjo srečevali tako 
tujce, kot lepote željne naše lju
di. Ko smo si ogledovali kanjon 
Mostnice, smo pogledovali dol k 
vodi, v Vintgarju pa smo opazo

vali mogočne stene, ki so rečico 
Radovno stisnile v svoj objem- 
Ob tolikih lepotah in zanimivo
stih, je kar težko strniti vse vtise.

Dan se je že nagibal proti ve
čeru, ko smo prišli v Begunje, 
kjer smo si v nekdanjem gradu 
ogledali tisti del, ki je urejen kot 
muzej talcev. Sprehod skozi celi
ce, kjer so ostala sporočila na 
smrt obsojenih, je moreč. Priz
nati moram, da smo šli dokaj hi
tro skozi, in ko smo prišli na 
zrak, smo kar laže zadihali.

S pesmijo smo se vrnili do
mov, a na tak izlet bi še marsi
kdaj šh. učenec Sead Dedič

Med Gradisovimi učenci je večji del iz drugih republik. Prav je, da 
spoznajo tudi Slovenijo in obisk enega najlepših kotičkov pri nas jii11 
bo gotovo ostal v prijetnem spominu. Tudi pozneje bodo delali na 
gradbiščih po vsej Sloveniji, toda takrat bo bolj malo časa za naravne 
in kulturne znamenitosti. Fotografija pa je z Blejskega gradu.


